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  حاکمیت ملى ایجاب مى کند که براى حفظ ارزش هاى ملى 
و میهنى مقرراتى حاکم شود که بر اساس آن مردمى که ملیت 
ایرانى دارند و ایرانى محسوب مى شوند همیشه در اکثریت 
عددى بوده تا بتوانند ضمن تایید ارزش هاى حکومت وقت  
مبادرت به حفظ ارزش هاى ملى سرزمینى، مدنى و سیاسى 
کنند. در اکثر کشورهاى جهان به لحاظ برخى معیارها مى توان 
ملاحظه کرد که اشخاص در شرایطى امکان تحصیل تابعیت 
و ملیت کشور دیگر را دارند و فرزندان آنها که در زمان اقامت 
در آن کشور در محدوده جغرافیایى آن کشور متولد مى شوند 
مى توانند ملت و تابعیت آن کشور را اخذ کنند. در قانون مدنى 
ایران مانند قانون اکثریت کشورهاى جهان احراز تابعیت به 
معناى تحصیل تمام امتیازات یک فرد که ملیت آن کشور را 
دارد و به عنوان تابع آن کشور محسوب مى شوند نیست مثلا 
داشتن اموال  غیر منقول براى افرادى که در کشور اقامت دارند 
تحت شرایطى بعد از مراجعت از کشور باید آن اموال را به یکى از 
افرادى که داراى تابعیت آن کشور هستند، فروخته و نمى توانند 
مال را به بیگانگان بفروشند. در خصوص سایر امتیازات معمولا 
اکثر امتیازات به افراد داده مى شود جز امتیازاتى که در سرنوشت 
نژادى و ملى افراد اثر گذار باشد. مهاجرین کشورهاى مختلف در 
برخى از ممالک مانند انگلستان مى توانند بعد از مدتى و تحصیل 
تابعیت  انگلستان در انتخابات و سرنوشت سیاسى مشارکت 
کنند. در کشور ما پذیرش تابعیت توسط بیگانگان تحت 
شرایطى  از ابتداى تصویب قانون مدنى پیش بینى شده و مسلما 
اگر این اشخاص  بتوانند تابعیت و ملیت و شناسنامه ایرانى 
بگیرند، قطعا از آن امتیاز برخوردار خواهند شد. البته امیدواریم 
اعطاى این نوع امتیازات به اتباع برخى کشورها تناسب و تعادل 
ملت ایران را بر هم نزند و قطعا مسئولین کشور باید عنایت 
داشته باشند که اتخاذ این روش بر اساس برخى رویکردها  
مطلوب نیست و چالش هایى را در کشور به وجود مى آورد و 
با لحاظ حساسیت نژادى، قومى و ویژگى هایى که  بسیارى 
از قومیت ها با فرهنگ مستقل دارند بعدها ممکن است تضاد 
و تعارضات فرهنگى را شاهد باشیم کما اینکه هم اکنون برخى 
اخبار حکایت از آن دارد که برخى از ملیت هاى در ایران با حضور 
عملى بیش از حد متعارف موجب افزایش برخى ناهنجارى ها 
و نابسامانى ها شده است که البته این مورد عمومیت ندارد و  با 
این که بخشى از این بزهکارى ها منتسب به این ملیت هاست 
اما امیدواریم با لحاظ فرهنگ غالب ایران عزیزانى که با لحاظ 
شرایط، تابعیت ایران را مى پذیرند به ارز ش هاى  ملى ایران 

وفادار باشند.  

تابعیت به اتباع  و رعایت الزامات
یادداشت

 واکنش سیدمحمد خاتمى 
به فوت فردوس کاویانى

 حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمد 
خاتمى رئیس جمهور پیشین کشورمان با 
انتشار پیامى درگذشت هنرمند نام آشنا 
«فردوس کاویانى» را تسلیت گفت: متن 
درگذشت  است.  زیر  شرح  به  پیام  این 
نام آشنا و خیراندیش شادروان  هنرمند 
«فردوس کاویانى» را به همه هنردوستان 
و اندیشمندان و همه آنان که به این مرز و 
بوم و فرهنگ و هنر فاخر آن عشق مى ورزند، 
به ویژه به خاندان گرانقدر آن فقید سعید 
تسلیت مى گویم و از ایزد توانا، شادىِ روان 
او و تندرستى و شکیبایى بازماندگانش را 

مسألت مى کنم.

 معنى عدم شرکت اصلاح طلبان 
در انتخابات 

حجت الاسلام حسین سبحانى نیا، فعال 
سیاسى اصولگرا درباره راه هاى پیش روى 
گفت:  سیاست ورزى  براى  اصلاح طلبان 
عدم شرکت اصلاح طلبان در انتخابات به 
معنى خودکشى است؛ آنها این واقعیت را 
مى دانند و به هیچ وجه این کار را نخواهند 
کرد. وى افزود: اصلاح طلبان حتما در انتخابات 
اسفندماه حضور خواهند یافت، البته جمع 
قلیلى از اصلاح طلبان که با نظام میانه خوبى 
ندارند، شاید رویه دیگرى را بروند اما اکثریت 
اصلاح طلبان به نظام معتقد هستند و در 
میدان رقابت سیاسى شرکت خواهند کرد. 
اصلاح طلبان تنها یک راه براى رسیدن به 
پیگیرى اهداف سیاسى شان دارند و آن حضور 
قوى در صحنه انتخابات است و باید براى نیل 
به آن اهداف آراى مردم را به دست آورند. کنار 
نشستن و صرفا انتقاد کردن به معنى حضور 
در کنار مردم نیست و قطع به یقین مردم این 

رویکرد را نخواهند پسندید. 

تایید صلاحیت 
نماینده اصلاح طلب 

براساس مصوبه مجلس حدود 8 ماه قبل 
از روز انتخابات پروسه ثبت نام با مرحله اى 
تحت عنوان «پیش ثبت نام» آغاز و داوطلبان 
موظف شدند از 16 تا 22 مرداد ماه در درگاه 
مربوطه که از طریق وزارت کشور اعلام شده 
بود، ثبت نام و مدارك خواسته شده اعم از 
مدارك شناسایى، مدارك دانشگاهى، گواهى 
سوءپیشینه و مواردى از این قبیل که در 
اصلاحیه قانون انتخابات اشاره شده، بارگذارى 
کنند. در این میان مسعود پزشکیان، نماینده 
مردم تبریز در مجلس شوراى اسلامى از 
جمله افرادى است که در مرحله پیش ثبت نام 
شرکت کرد و براى حضور در مجلس آینده 
اعلام آمادگى کرد. پزشکیان، نماینده مردم 
تبریز در مجلس شوراى اسلامى در گفت وگو 
با خبرگزارى خبرآنلاین از احراز صلاحیت 
خود در مرحله پیش ثبت نام خبر داد. این 
نماینده مجلس شوراى اسلامى گفت: تا حالا 
که اشکالى پیدا نکردند اگر از این به بعد پیدا 

کنند باید مشاهده کنیم که چه مى شود. 

 ایران مانع عادى سازى روابط 
عربستان و اسرائیل نخواهد شد

نخست وزیر رژیم اسرائیل مدعى شد که 
ایران مانع حصول توافق میان این رژیم و 
عربستان سعودى براى عادى سازى روابط 
نخواهد شد. بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
رژیم صهیونیستى مدعى شد که ایران مانع 
حصول توافق میان این رژیم و عربستان 
سعودى براى عادى سازى روابط نخواهد شد. 
نتانیاهو با طرح این ادعا که این رژیم به دنبال 
«صلح» است، مدعى شد: ایران همان طور که 
مانع از رسیدن ما به توافق ابراهیم نشد، مانع 

از گسترش حلقه صلح ما نیز نخواهد شد. 

آمادگى براى اعزام ناظر 
ملى  امنیت  دبیر شوراى  گریگوریان، 
ارمنستان که به دعوت همتاى خود به ایران 
سفر کرده است با رئیس ستاد کل نیروهاى 
دیدار  ایران  اسلامى  جمهورى  مسلح 
و گفت وگو کرد. سرلشکر محمد باقرى با 
تاکید بر اینکه تحولات و روندهاى امنیتى 
در قفقاز جنوبى بر امنیت منطقه تاثیرگذار 
است، اظهار کرد: تداوم تنش در این منطقه 
به نفع دو کشور ارمنستان و آذربایجان و سایر 
کشورهاى منطقه نیست و باید تلاش ها بر 
رفع این اختلافات و تنش ها متمرکز شود و 
جمهورى اسلامى ایران آمادگى کمک به رفع 
این تنش ها را دارد. رئیس ستاد کل نیروهاى 
مسلح ضمن اعلام آمادگى جمهورى اسلامى 
ایران براى اعزام ناظر به مرزهاى دو کشور 
ارمنستان و جمهورى آذربایجان،  گفت: 
ارتقاى توان دفاعى و توانمندى هاى نظامى هر 
کشورى نباید با اهداف و نیات تهاجمى همراه 
باشد. وى گفت: صلح و آرامش در منطقه به 
نفع همه کشورها است و امنیت در منطقه 
باید توسط کشورهاى منطقه تامین شود و 
حضور نیروهاى فرامنطقه اى مغایر با آرامش 
منطقه است. سرلشکر باقرى در مورد برگزارى 
رزمایش اخیر آمریکا در خاك ارمنستان 
اظهار داشت: حضور بازیگران جدید و خارج 
از منطقه به پیچیدگى و عدم ثبات مى افزاید. 

على نجفى توانا
رئیس اسبق کانون وکلاى دادگسترى  

خبــــر
 رئیس شوراى راهبردى روابط خارجى: 

ایران تغییر مرزهاى کنونى بین کشورهاى 
منطقه را برنمى تابد

آرمان ملى: رئیس شوراى راهبردى روابط خارجى درباره 
راهبرد ایران در قبال بحران قفقاز گفت: بدون تردید با حل 
مساله قره باغ معادلات قفقاز تغییر کرده است و باید دید 
اینک چگونه مى توان به حل سایر مسائل این منطقه حساس 
کمک کرد. جمهورى اسلامى ایران که روزگارى این منطقه 
جزو خاکش بود با پذیرش شرایط پس از فروپاشى شوروى 
سابق، همواره همچون پدرى خیرخواه نسبت به تحولات 
این منطقه، به خصوص تغییر جغرافیاى این منطقه حساس 
بوده است. کمال خرازى افزود: ایران از ابتدا ناحیه قره باغ را 
جزو خاك جمهورى آذربایجان دانسته، بر آزادسازى اراضى 
اشغالى آن کشور تاکید داشته است، به طورى که حتى در 
زمان رئیس جمهور سابق جمهورى آذربایجان، مرحوم حیدر 
على اف پیشنهاد کمک تسلیحاتى به آن کشور براى آزادسازى 
اراضى اشغالى داده بود. به همین ترتیب، ایران هرگونه اشغال 
اراضى ارمنستان توسط آذربایجان را نیز بر نمى تابد و بر حفظ 
مرزهاى کنونى بین کشورهاى منطقه تاکید دارد. وى درباره 
سرنوشت کریدور زنگزور نیز تاکید کرد: باکو، کریدور زنگزور 
را به نحوى که در حاکمیت جمهورى آذربایجان باشد و اتصال 
نخجوان را به خاك اصلى آن تأمین کند، در قبال کریدور 
لاچین مطرح مى کرد که در اختیار ارمنستان بود و قره باغ 
را به خاك ارمنستان متصل مى ساخت. اینکه مساله قره باغ 
حل و طبعاً کریدور لاچین بلااثر شده است، دیگر توجیهى 
براى درخواست چنین کریدور متقابلى وجود ندارد. خرازى 
ادامه داد: البته، کشورها مى توانند در قالب همکارى ترانزیتى 
راه هاى ارتباطى خود را در اختیار همسایگان خود قرار دهند 
و چنین همکارى بین جمهورى آذربایجان و ارمنستان هم 
قابل دفاع است، ولى لازمه برقرارى چنین ارتباطى تهدید 
و اشغال نیست. جمهورى اسلامى ایران از آنجا که بر اهمیت 
اتصال نخجوان به خاك جمهورى آذربایجان واقف است، حتى 
در صدد است چنین اتصالى را از خاك ایران براى جمهورى 
آذربایجان فراهم سازد و لذا با باکو براى ساخت جاده و 
راه آهنى به طول 55 کیلومتر از روستاى آق بند در منطقه 
زنگیلان در جنوب کشور آذربایجان و در مجاورت مرز ایران و 
ارمنستان، تا شهر اردوباد در نخجوان، به توافق رسیده است 
که در دست پیگیرى است. وزیر اسبق امور خارجه خاطرنشان 
کرد: وقتى گرد و خاك جنگ فرو مى نشیند، وظیفه همسایگان 
کمک به ایجاد صلح و آرامش در منطقه است، زیرا ادامه بحران 
و ادعاهاى ناصواب دامن آنها را نیز سرانجام خواهد گرفت. 
خرازى تاکید کرد: از آنجا که جمهورى اسلامى ایران خواستار 
برقرارى صلح و آرامش در منطقه قفقاز است از سال ها قبل 
خواستار تشکیل نشست کشورهاى این منطقه، در قالب 3+3، 
یعنى سه کشور جمهورى آذربایجان، ارمنستان و گرجستان 
و سه کشور همسایه قفقاز یعنى ایران، روسیه و ترکیه، براى 
بررسى راه هاى حل اختلافات و ایجاد آرامش در قفقاز بوده 
است. رئیس شوراى راهبردى روابط خارجى با بیان اینکه ایران 
اخیراً در راستاى ایفاى نقش خیرخواهانه خود در تلاش است 
چنین نشستى را توسط وزارت امور خارجه در تهران برگزار 
کند، تصریح کرد: تشکیل چنین نشس تى مى تواند قطعاً به رفع 
اختلافات و اتخاذ تصمیماتى که منافع کل منطقه قفقاز در آن 

نهفته باشد، کمک کند. 

  آرمان ملى: رئیس جمهور با 
تاکید بر اهمیت حساسیت مسئولان 
نسبت به حق مردم تصریح کرد: 
مسئولان به اعتبار جایگاهى که 
مردم به آنها سپرده اند، تکالیفى 
به  رسیدگى  که  دارند  عهده  بر 
خواست هاى بحق آنها، از مهم ترین 
این تکالیف است. رئیس جمهور 
در جلسه هیأت دولت با تاکید بر 
اهمیت حساسیت مسئولان نسبت 
به حق مردم تصریح کرد: مسئولان 
به اعتبار جایگاهى که مردم به آنها 
سپرده اند، تکالیفى بر عهده دارند که 
رسیدگى به خواست هاى بحق آنها، 
از مهم ترین این تکالیف است. سید 
ابراهیم رئیسى گفت: همانطور که 
در زمان فعالیت در قوه قضائیه نیز 
همواره تاکید داشتم که نباید اجازه 
دهیم داد و درخواست مردم براى 
قضات عادى شود، هم اکنون در دولت 
هم به مسئولان تاکید مى کنم که 
اجازه ندهید صدا و درخواست مردم 
براى شما عادى شود. وى همچنین با 
تاکید بر اینکه دولتمردان باید نسبت 
اقتصادى،  ناهنجارى  هرگونه  به 
فرهنگى و اجتماعى حساس بوده و 
براى رسیدگى و رفع این ناهنجارى ها 
پیش قدم شوند، به برگزارى جلسات 

دوره اى بدون واسطه با استانداران 
کشور اشاره کرد و گفت: در این 
و  درخواست ها  نظرات،  جلسات 
حتى گلایه هاى استانداران به عنوان 
نمایندگان اجرایى مردم استان طرح 
و دستورات لازم براى تامین نیازها و 
رفع مشکلات صادر مى شود. تسریع 
در تامین مالى طرح هاى نهضت ملى 
مسکن به عنوان یکى از برنامه هاى 
مهم دولت و صنعت پیشران اقتصاد 
از دیگر تاکیدات رئیس جمهور در 
جلسه دیروز بود. در جلسه  هیأت 
دولت همچنین وزیر نفت در گزارشى 
از اقدامات این وزارتخانه در دو سال 
گذشته، به مواردى از جمله کشف 
معادل 2.6 میلیارد بشکه نفت و گاز 
قابل استحصال،کشف 4 میدان نفتى 
و گازى جدید د ر استان هاى خراسان 

رضوى، گلستان و بوشهر و همچنین 
نتایج مقدماتى اکتشاف یک میدان 
گازى جدید در استان فارس که از 
حجم تخمینى 22 تریلیون فوت 
مکعب گاز خبر مى دهد، اشاره کرد و 
گفت: اعلام خبر این اکتشاف مخزن 
شاهینى را به عنوان یکى از بزرگترین 
میادین گازى خشکى کشور معرفى 
خواهد کرد. وزیر نفت تاکید کرد که 
بر این اساس امروز جمهورى اسلامى 
ایران در مقایسه با کشورهاى منطقه 
جایگاه برتر را در زمینه اکتشاف 
در اختیار دارد. در ادامه این جلسه 
دکتر محمدمهدى اسماعیلى وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامى نیز اعلام 
کرد که وزارتخانه متبوع وى، با در 
پیش گرفتن سیاست هاى ابلاغى 
بر  مبنى  مردمى  دولت  رئیس 

سیاست انعطاف و گسترش فرهنگ 
و هنر در مقابل سیاست انسداد و 
انقباض دشمن، به موفقیت هایى 
دست یافته است که افزایش قابل 
توجه ساخت آثار ارزشى در حوزه 
فیلم سینمایى و رشد 50 درصدى 
سالن هاى سینمایى کشور از آن 
جمله است. وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامى با اشاره به اینکه پیش بینى 
مى شود تا پایان دولت مردمى نیز 
حداقل 250 سالن سینماى دیگر در 
سراسر کشور افتتاح شده و افزایش 
100 درصدى سالن هاى سینماى 
کشور را شاهد باشیم، گفت: در دولت 
مردمى همچنین شاهد رکوردزنى 
در تعداد مخاطبان تئاتر و سینما 
بودیم. در حالى که تا پیش از این 
دولت بالاترین رقم فروش یک فیلم 
50 میلیارد تومان بود، پارسال این 
رقم به 77 و امسال به 260 میلیارد 
در عرصه  و  است  رسیده  تومان 
موسیقى و سرود و نمایش نیز همه 
آمار از رشد تولیدات حکایت دارد. 
رئیس جمهور ضمن قدردانى از همه 
تلاش ها و زحمات صورت گرفته در 
دستگاه هاى اجرایى، براطلاع رسانى 
موثر این اقدامات به افکارعمومى 

تاکید کرد.

رئیس جمهور:
︧﹞ ︿﹫﹚﹊︑ ﹟︣︑ ﹜﹞ ،﹅﹢﹐ن در ﹇︊︀ل ﹝︣دم ا︨️ ️ ﹨︀ی︋  ﹢ا︨  ︠﹤  ر︨﹫︡﹎﹩︋ 

باید همواره متحد باشیم

 رئیس مجلس خبرگان رهبرى 
با بیان اینکه در عالم، هیچ نعمتى 
بالاتر از وجود نازنین پیامبر گرامى 
است،  نشده   خلق   اسلام(ص) 
گفت: ما باید شکرگزار این نعمت 
بزرگ  باشیم و به وظایفى که در 
این جهت براى ما در قرآن  کریم 
مشخص شده است و مهم ترین 
آنها اطاعت و تبعیت از ایشان است، 
.. احمد جنتى  . عمل کنیم. آیت ا
یادآور شد: جاهلیتى که پیامبر 
اسلام(ص) براى مبارزه با آن مبعوث 
شد همواره در طول تاریخ در برابر 
تعالیم الهى ایستاده  است و در جهان 
امروز نیز قدرت هاى استکبارى 
این جاهلیت را به وجود آورده اند 
و راه درمان این جاهلیت، پیروى 
بشریت از آموزه هاى نجات بخش 
پیامبر اسلام است. دبیر شوراى 
نگهبان خاطرنشان کرد: واقعیت 
این است که یکى از بزرگ ترین 
پرچمداران وحدت امت اسلام 
حضرت امام صادق(ع) هستند که 
در سیره عملى خود بسیار بر ایجاد 
وحدت و انسجام در امت اسلام 

اصرار داشتند.

  آرمان ملى: رئیس دستگاه قضا بیان کرد: 
نهایت تلاش دشمن این است که اجازه ترقى 
به ما ندهد و اعتماد به نفس امروز ملت ایران را 
بگیرد و باز هم القا کند که «شما حقیر هستید 
و نمى توانید» باید کارى کنیم که خودمان 
ناخواسته در زمین دشمن بازى نکنیم. رئیس 
قوه قضائیه در جمع دانشجویان آذربایجان شرقى 
اظهار داشت:  فکر نکنید که در همه دوره ها به 
این سرعتى که امروز به همه مسائل دسترسى 
مى یابیم، زمینه ارتقا و شکوفایى فراهم بوده 
است. یکى از مسائل مهم و زیربنایى استقلال 
کامل نظام، اقتدار نظام، پیشرفت و آرامش و رفاه 
مردم، علم و تربیت است. اگر در مسائل علمى 
پیشرفت نکنیم در سایر موضوعات نمى توانیم 
پیشرفت کنیم. همه این پیشرفت ها علاوه بر 
فضل پروردگار، عنایت خون شهدا و ایثارگران، 
مسئله علم است حجت الاسلام والمسلمین 
محسنى اژه اى  گفت: از این اساتید و فرصت ها 
حداکثر استفاده را بکنید. این فرصت را به خوبى 
استفاده کنید زیرا آینده به دست شماها است. 
اگر امروز اشکالى در بخش هاى مختلف کشور 
مى بینید، شما به عنوان سازندگان آینده کشور، 
سعى کنید که در آینده این اشکالات وجود 
نداشته باشد. وى افزود: بسیارى از وقت ها، 
داشته هاى خود را کم مى بینیم و آنچه راکه 
بدخواهان مى گویند، از طریق زبان و رسانه هاى 
ما هم به جامعه پمپاژ مى شود که کمکى به اصلاح 
امور نمى کند. باید حتما این نواقص رفع شود ولى 
نباید از داده هاى خوب غافل شویم. ما اگر یک 
ملت ضعیف بودیم، دشمن نیاز نبود که تلاش و 

سرمایه گذارى کند. وى با تاکید بر این که نیاز به 
همکارى بیشتر دانشگاه در جنبه هاى مختلفى 
هستیم، تشریح کرد: مواردى چون چگونگى 
تعامل با دانشگاه اعم از استاد و دانشجو با قوه 
قضاییه و استفاده از ظرفیت هاى یکدیگر در 
بحث پایان نامه ها و نیازمندى هاى قوه قضائیه 
در رشته هاى مختلف در این راستا مطرح است. 
رئیس دستگاه قضا  در خصوص اصلاح و تربیت 
مجرمان، افزود: بالاخره همه ما گناه مى کنیم و 
لغزش داریم و معصوم نیستیم. افرادى مرتکب 
جرم مى شوند و یکى از وظایف قوه قضائیه نیز 
اصلاح مجرمان است و باید بسترى فراهم شود 
تا این افراد از گذشته به زندگى عادى در اجتماع 
برگردند و به خانواده آن ها لطمه وارد نشود. 
وى ادامه داد: گاهى یک جوان در یک مجرایى 
مرتکب جرمى مى شود مثلا در شرایط خاص 
دست به سرقت مى زند و یا وارد اغتشاشات 
مى شود و با وسوسه هاى شیطان  صفت ها در 
مسیر مواد مخدر قدم برمى دارد، اما آیا نباید 
برگردد و توبه داشته باشد؟ ما چگونه بسترى 
فراهم کنیم که افراد قابل اصلاح، اصلاح شوند و 
بتوانند توبه کنند و حقوق مردم را جبران کنند 
و وارد جامعه شوند؟  محسنى اژه اى با اشاره به 
سوالاتى که در حوزه قضایى وجود دارد و باید 
هنگام نتیجه گیرى به آن ها پاسخ داد، گفت: 
تعریف دقیقى از آزادى هاى مشروع و چگونگى 
حمایت از آن ها وجود ندارد. در قوانین به این 
موضوع اشاره شده و مقام معظم رهبرى نیز در 
ابلاغ به بنده، یکى از مواردى که از من خواستند، 
حمایت از آزادى هاى مشروع است اما با کمال 

تاسف هنوز تعریف درست از آزادى هاى مشروع و 
مصادیق آن کاملا مشص نیست البته این موضوع 

در دستورکار قرار دارد.
وى با بیان این که تشخیص برخى از مسائل 
به عرف واگذار شده است، گفت: کدام عرف 
مدنظر است؟ عرف خاص یا عام و یا هر دو؟ یکى 
از مسائل در این رابطه مباحث کارشناسى است 
و مرجع تشخیص نیز موضوع کارشناس و عرف 
است. بخشى از مشکلات ما به این برمى گردد که 
تشخیص موضوع مربوط به عرف به چه شکلى 
باید باشد؟ کدام کارشناس و به چه کیفیت و 
چند بار و چه کسى تشخیص دهد که مثلا به 
چشم یک شخص صدمه وارد شده است. حتما 
باید پزشک آن را معاینه کند اما کدام پزشک و 
چقدر مى توان به نظر او اطمینان حاصل کرد؟ در 
این زمینه ها مشکلاتى داریم. رئیس قوه قضائیه 
در خصوص مباحث توسعه نیز افزود: امروزه همه 
مى دانیم که یکى از مسائل اساسى کشور بحث 
اقتصاد و معیشت است و مقام معظم رهبرى 
نیز چندین سال است ك شعار سال را به تولید 
اختصاص مى دهند. همه ما از این مشکلات 
اقتصادى رنج مى بریم. کلید این مسئله نیز 
افزایش تولید است اما به دست فقط دولتى ها یا 
بخش خصوصى؟ اگر بخواهیم به بخش خصوصى 
به طور کامل پشت کنیم و اعتماد نکنیم، امکان 
پذیر نیست که دولت از عهده همه کارها بربیاید. 
اگر بخواهیم از بخش خصوصى استفاده شود، 
چگونه باید استفاده کرد؟  وى تاکید کرد: الان 
از عدالت اجتماعى رنج مى بریم. از تبعض، بى 
عدالتى و تحقق اجتماعى رنج مى بریم. اگر به 
مباحث توسعه بپردازیم، نباید به محیط زیست 
لطمه وارد شود و بای د زیرساخت هایى داشته 

باشیم که البته مهیا نیست. 

رئیس قوه قضائیه:

ناخواسته در زمین دشمن بازى نکنیم

یک مسابقه لغو شده  و هزار جنجال

 مشکل نصب تندیس بود یا امنیتى؟

 سرعت در احداث 
ورزشگاه جدید

توسعه نیروگاه هاى 
تجدیدپذیر 

  معاون اجرایى رئیس جمهور 
اظهار داشت: این سرعتى که در 
احداث ورزشگاه جدید مى بینید از 
باب دستور رئیس جمهور و مصوبه 
هیات وزیران است. دولت سیزدهم، 
دولت صادق الوعد است و نهضت 
اتمام پروژه هاى عمرانى را دنبال 
مى کند. محسن منصورى با بیان 
این که «در دولت مسئله احداث 
ورزشگاه جدید را سریع و انقلابى 
دنبال مى کنیم»، گفت: زمین محل 
احداث ورزشگاه جدید تهران را 
شناسایى  ماه  یک  از  کمتر  در 
کردیم و اکنون در مرحله بررسى 
شرکت مشاور و پیمانکار اجرایى 
هستیم. وى از سفر هفته آینده 
رئیس جمهور به استان فارس خبر 
داد و گفت: در این سفر از بیش از 
70 همت پروژه عمرانى بهره بردارى 
خواهد شد. پروژه آزادراه اصفهان –
شیراز مهمترین پروژه عمرانى این 
استان است که شش قطعه از هفت 
قطعه این آزادراه به بهره بردارى 
مى رسد. آزادراه 224 کیلومترى 
اصفهان – شیراز مهمترین پروژه 
آزادراهى کشور پس از انقلاب 
اسلامى است که بیش از 25 همت 

صرف احداث آن شد.

 در جلسه اى به ریاست معاون 
اول رئیس جمهور برنامه جامع 
احداث 15 هزار مگاوات نیروگاه 
خورشیدى با رویکرد رفع ناترازى 
کاهش مصرف  و  انرژى کشور 
نیروگاه هاى  در  مایع  سوخت 
حرارتى نهایى شد تا براى تصویب 
در شوراى اقتصاد طرح شود. محمد 
مخبر در این جلسه ناترازى در 
بخش انرژى را یکى از چالش هاى 
مهم کشور خواند و تاکید کرد: 
با توجه به اهمیت ویژه موضوع 
محیط زیست و براى رفع این 
ناترازى ها و به منظور تامین انرژى 
مورد نیاز کشور، باید به سمت 
توسعه نیروگاه هاى تجدیدپذیر 

حرکت کنیم. 

آرمان ملى- سهیل ثابت: روز دوشنبه 
هفته جارى بود که قرار بود بازى دو تیم 
فوتبال سپاهان ایران و الاتحاد عربستان از 
سرى مسابقات هفته دوم لیگ قهرمانان آسیا 
در ورزشگاه نقش جهان اصفهان برگزار شود 
که به رغم اندیشیدن تمهیدات مدنظر براى 
برگزارى این مسابقه اما مشکلاتى بروز و ظهور 
کرد که موجبات عدم برگزارى آن را رقم زد و 
حواشى بسیارى را هم در پى داشت. چه اینکه 
بسیارى از جمله سعودى ها و رسانه هایشان عدم 
برگزارى این مسابقه را به دلیل بهره بردارى 
سیاسى ایران از این مسابقه عنوان کردند. 
جایى که تندیس هایى از سردار شهید حاج 
قاسم سلیمانى، فرمانده نیروى قدس سپاه 
پاسداران در بخش هایى از ورزشگاه قرار داده 
شده بود که همین مساله باعث بهانه گیرى تیم 
عربستانى در جهت عدم ورود به زمین مسابقه 
و متعاقب آن ترك ایران شد. اما در طرف دیگر 
شاهد سمت گیرى عجیب برخى رسانه هاى 
داخلى بودیم که این اتفاق را کار عناصر تحت 
تاثیر صهیونیست ها خواندند که دنبال تخریب 
روابط ایران و عربستان هستند. این در حالى 
است که خبرگزارى عربستانى «عرب نیوز» 
گفته «بازى لیگ قهرمانان آسیا در ورزشگاه 
نقش جهان اصفهان بین سپاهان و الاتحاد به 
دلیل امتناع باشگاه ایرانى از برداشتن بنر هاى 
سیاسى و نیم تنه سردار فقید سپاه پاسداران 
سردار سلیمانى از حاشیه زمین لغو شد.» این 
رسانه گفته باشگاه الاتحاد و برخى بازیکنان در 
بازرسى اولیه از زمین، درباره نیم تنه و بنر ها 
به داور و ناظران کنفدراسیون فوتبال آسیا 
گزارش داده اند. اما آنچه که مسلم است بنا به 

قوانین کنفدراسیون فوتبال آسیا استفاده از 
فوتبال براى تبلیغ یک پیام سیاسى غیرقانونى 
است. کنفدراسیون فوتبال آسیا از تمامى اعضا 
خواسته نسبت به موضوعات سیاسى و مذهبى 
بى طرف باشند. این کنفدراسیون در نامه اى 
به ذینفعان در سال 2017 گفته «اعضا باید 
امور خود را به طور مستقل و بدون تأثیرپذیرى 
ناروا از طرف اشخاص ثالث مدیریت کنند.» 
از  کنفدراسیون  مسئولان  گفته  عرب نیوز 
کادر فنى سپاهان خواسته بودند که تبلیغات 
آن ها  اما  کنند،  حذف  را  «توهین آمیز» 
نپذیرفتند. البته این پایان کار نبود و مواضع 
مختلف داخل ایران نیز در نوع خود جالب توجه 
بود. جایى که محمد ساکت مدیرعامل سپاهان 
به صداوسیما گفت که تیمش فورا به AFC در 
مورد این حادثه شکایت خواهد کرد. او گفته 
درخواست تیم اتحاد خارج از عرف ورزشى و 
خلاف اصول معمول بود. با این حال دبیرکل 
فدراسیون فوتبال در مورد لغو دیدار سپاهان و 
الاتحاد موضع جالبى داشته و مى گوید: «مسائلى 
در ورزشگاه بود. با نماینده AFC و نماینده 
امنیتى بازى صحبت داشتم. شرایطى که 
AFC انتظار داشتند میسر نشد. مکاتباتى که با

داشتند باعث شد به خاطر برخى مسائل امنیتى 
بازى برگزار نشود.» این اظهارات ممبینى با 
واکنش تند باشگاه سپاهان مواجه شد و مدیر 
روابط عمومى این باشگاه ضمن محکوم نمودن 
اظهارنظر هاى خلاف واقع دبیرکل فدراسیون 
فوتبال گفت: «این صحبت ها چندپهلو و براى 
AFC بوده است. باشگاه  حفظ صندلى در 
سپاهان صراحتا اعلام م ى نماید که هیچ گونه 
مسئله امنیتى در خصوص ورزشگاه نقش جهان 

مطرح نبوده است.»  قدر مسلم دو طرف در حال 
رایزنى با نمایندگان کنفدراسیون فوتبال آسیا 

براى تعیین تکلیف بازى هستند. 
رایزنى تهران و ریاض براى انجام بازى 

در زمان مورد توافق بعدى 
حواشى مسابقه تیم هاى ایرانى و عربستانى 
باعث شد تا مقامات سیاسى دو کشور نیز به 
ماجرا ورود کنند. چنانکه وزیر امور خارجه 
کشورمان درباره اتفاقات بازى سپاهان و الاتحاد 
عربستان عنوان کرد: در مورد آنچه دوشنبه 
شب براى بازى دو تیم ورزشى فوتبال بین ایران 
و عربستان اتفاق افتاد مایلم مردم عزیز ما در 
جریان قرار بگیرند که در همان زمان من و وزیر 
خارجه عربستان سعودى در تماس و ارتباط 
مستقیم با هم بودیم روابط تهران و ریاض در 
مسیر درست خود پیش مى رود و ما نباید اجازه 
دهیم ورزش تبدیل به یک اهرم سیاسى در 
دست هر طرفى شود. حسین امیرعبداللهیان 
افزود: توصیه ما به  اى.اف.سى هم این است که 
حتما در خصوص اتفاقى که افتاده بر مبناى فنى 
نظر دهند. بین ما و عربستان سعودى این توافق 
وجود دارد که این بازى در زمان مورد توافق 

بعدى تکرار شود. 
واکنش آشتیانى به امیر عبداللهیان

صحبت هاى حسین امیرعبداللهیان با واکنش  
برخى مدیران سابق ورزشى مواجه شد. چنانکه 
مدیرعامل اسبق استقلال که در کارنامه اش 
معاونت سازمان تربیت بدنى دیده مى شود 
با انتشار توییتى در شبکه اجتماعى ایکس 
به این اظهارنظر وزیر خارجه واکنش نشان 
داد. امیررضا واعظ آشتیانى، با تکرار بخشى 
از اظهارات امیرعبداللهیان نوشت: آیا فیفا و 
اى اف سى در برنامه ریزى هاى مسابقات مختلف 
منتظر توافق دولت ها مى مانند؟ اگر روابط 
دولت ها با هم مناسب است، دلیلى دارد از کنار 

تخلفات آنها عبور کرد؟

براساس مصوبه مجلس حدود 
از روز انتخابات پروسه ثبت نام با مرحله اى 
تحت عنوان «پیش ثبت نام» آغاز و داوطلبان 

تجدیدپذیر 
حواشى مسابقه تیم هاى ایرانى و عربستانى 
باعث شد تا مقامات سیاسى دو کشور نیز به 
ماجرا ورود کنند. چنانکه وزیر امور خارجه 
کشورمان درباره اتفاقات بازى سپاهان و الاتحاد 

على نجفى توانا


